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ZPRAVODAJ
Kryštofovo Údolí

č. 73
Léto 2025

NEPRODEJNÝ PRAVIDELNÍK 
PRO OBČANY A PŘÁTELE 

KRYŠTOFOVA ÚDOLÍ

OBCE

Slovo úvodem

Vážení spoluobčané,

je poslední květnový 
den a  zdá se, že snad 
konečně přichází 
dlouho očekávané 
teplé a  slunné počasí. 
Měsíc květen byl 
navzdory deštivému 
počasí plný kultur-
ních akcí. Za všechny 

bych ráda vyzdvihla brigádu na hřbitově, 
děkuji Kryštofoúdolskému okrašlovacímu 
spolku za její organizaci a  pokračování 
v tradici. V květnu jsme si připomněli 80 let 
od konce 2. světové války a  událostí, které 
následovaly. Atmosféru doby jsme si mohli 
připomenout na přednášce s  historiky 
Michalem Stehlíkem a  Martinem Groma-
nem z  podcastu Přepište dějiny. V  květnu 
jsme také byli na výletě s  našimi seniory 
a  k  mé velké radosti se už nevejdeme do 
malého autobusu. Nechť je nás příští rok 

ještě víc. Ve stejném měsíci byl rovněž přive-
zen a umístěn 6tunový pískovcový kvádr na 
sochu sv. Kryštofa a na soše se již pracuje. 
Sochaře Petra Štalzera můžete sledovat 
při práci. Zcela určitě největší událostí 
byla návštěva hodnotící komise soutěže 
Vesnice roku. Zhruba tři desítky lidí se 
podílelo na přípravě co nejlepší prezentace 
obce ve všech hodnocených kategoriích. 
Když jsem v  závěru prezentace projížděla 
s  komisí na koňském povoze a  uviděla 
choreo „Držíme si palce!“, které aktéři při-
pravili, dojalo mě to k  slzám. Uvědomila 
jsem si, že jsme vítězi bez ohledu na to, jak 
to vidí komise. Dokázali jsme spojit síly, 
připravit dvouhodinový program a  ještě 
jsme si to užili. Děkuji vám za ten zážitek.

Nejen zábavou je ale člověk živ, jak zaznělo 
v  prezentačním videu obce. Plánované 
opravy a  investice jsou v  plném proudu. 
Jsou opravené dva úseky místních komu-
nikací, opravený lapol v  obecní hospodě, 
brzy proběhne nátěr střechy na budově 

školky a výměna kotle v budově obecní hos-
pody. V  plánu je ještě 250 m dlouhá cesta 
pro pěší od barokního mostku k Bezovému 
Údolí a  hlavně víceúčelové hřiště. V  obci 
můžete vidět nový malotraktor, který dostal 
jméno Bohumil a  společně s  mulčovačem 
se snaží efektivněji udržovat zelené plochy. 
V  měsíci červnu rovněž vrcholí pří-
pravy na Údolskou pouť. Letos se můžete 
v  sobotu večer těšit na kapelu 100 zvířat. 
Program začne opět v pátek venkovní mší 
u  kaple sv.  Kryštofa a  následovat bude 
dvoudenní kulturní program. Vrcho-
lem programu bude žehnání nové soše 
sv.  Kryštofa samotným litoměřickým bis-
kupem Stanislavem Přibylem v  neděli po 
poutní mši tedy kolem poledního. Snad 
nám bude letos přát počasí, abychom si 
naší vrcholnou letní akci pořádně užili.

Mějte krásné slunné dny a na pouti 
se s vámi těším na viděnou.

Vaše starostka 

V tomto vydání se dočtete
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Usnesení 03/25 ze 3. zasedání Zastupitelstva obce Kryštofovo Údolí

Zastupitelstvo obce schvaluje po 
projednání:

1. Závěrečný účet obce za rok 2024 bez 
výhrad.

2. Účetní závěrku obce za rok 2024.
3. Rozpočtové opatření č. 3/2025. Celkem 

se jedná o zvýšení příjmové části roz-
počtu o,- Kč a  zvýšení výdajové části 
rozpočtu o 1 000 000 Kč.

4. Propachtování pozemku p.  č.  1018/2 
o výměře 5332 m² za účelem pastvy pro 
koně panu Havlákovi za cenu 0,3 Kč/
m²/rok

5. Propachtování pozemku p.  č.  1012 
o výměře 745 m² za účelem pastvy pro 
koně panu Havlákovi za cenu 0,3 Kč/
m²/rok

6. Propachtování pozemku p.  č.  1011 
o výměře 2336 m² za účelem pastvy pro 
koně panu Havlákovi za cenu 0,3 Kč/
m²/rok

7. Prodej částí pozemku p. č. 1113/1 v k.ú. 
Kryštofovo Údolí o výměře cca 300 m² 
z důvodu rozšíření pastvy pro ovce za 
cenu 100 Kč/m² panu Cidlinskému. 
Náklady spojené s  geometrickým 
zaměřením a  převodem pozemků 
ponese kupující.

8. Prodej částí pozemku p. č. 1113/1 v k.ú. 
Kryštofovo Údolí o  výměře cca  12 m² 
z  důvodu napravení skutečnosti za 
cenu 100 Kč/m² panu Joklovi. Náklady 
spojené s  geometrickým zaměřením 
a převodem pozemků ponese kupující.

9. Dodavatele na opravu cesty k  Laksa-
rům dle nejvýhodnější cenové nabídky 
od firmy Eurovia za celkovou cenu 
398 392,50 Kč včetně DPH.

10. Dodavatele na opravu cesty k Milde dle 
nejvýhodnější cenové nabídky od firmy 
Eurovia za celkovou cenu 190 145,45 Kč 
včetně DPH.

11. Pořízení dopravní analýzy průjezdu 
vozidel za účelem získání vstupních 
dat pro vyjednávání s  Magistrátem 
města Liberec o pořízení průjezdového 
radaru od firmy Gornex dle cenové 
nabídky za cenu 54 450 Kč včetně DPH.

12. Dodavatele na nátěr střechy na budově 
Kryštofovo Údolí č. p. 76 dle nejvýhod-
nější cenové nabídky za celkovou cenu 
100 006,50 Kč včetně DPH.

13. Podání žádosti o dotaci na nákup tech-
niky pro obecní les.

14. Podání žádosti o dotaci na víceúčelové 
hřiště.

15. Prodej pásového přepravníku na uhlí 
z kotelny v domě č. p.26.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí po 
projednání:

1. Podnět č. 6 na změnu územního plánu 
Kryštofovo Údolí.

U s n e s e n í č. 04/25 ze 4. zasedání Zastupitelstva obce Kryštofovo Údolí

Zastupitelstvo obce schvaluje po 
projednání:

1. Rozpočtové opatření č. 4/2025.
2. Dodavatele víceúčelového hřiště firmu 

Linhart sportovní stavby za cenu 
1 264 982 Kč včetně DPH.

3. Provoz deponie bioodpadu v  dolní 
části obce v  rozmezí 1. 4.–31. 10. kaž-
dou středu 15-17 hod. a  jednu sobotu 
v měsíci v časech 8-12 hod.

4. Prodloužení nájemní smlouvy na 
pozemek p.  č.  434/1 v  k.ú. Novina 
u Liberce o výměře 470 m² o 5 let panu 
Všetečkovi za cenu 4 Kč,-/m²/rok.

5. Prodloužení nájemní smlouvy na 
pozemek p.  č.  146/1 a  146/3 v  k.ú. 
Novina u  Liberce o  celkové výměře 
1162 m²o 5 let panu Vašákovi za cenu 
4 Kč,-/m²/rok.

6. Prodloužení nájemní smlouvy na 
pozemek p.  č.  783/1 v  k.ú. Kryštofovo 
Údolí o  výměře 1270 m² o  5  let panu 
Maslinovi za cenu 4 Kč,-/m²/rok.

7. Vybudování příjezdové cesty na obec-
ních pozemcích p.  č.  263/2 a  z  části 
na p. č. 261 v k.ú. Kryštofovo Údolí na 
vlastní náklady pana Mádla.

8. Vyvěšení záměru na pronájem 
p.  č.  1134/5 o  výměře 1637 m², 

p.  č.  1134/1 o  výměře 23166 m² 
a p.  č. 1135/2 o výměře 2439 m² v k.ú. 
Kryštofovo Údolí pro zemědělské účely.

9. Finanční dar ve výši 15 000 Kč pro 
Hospic sv. Zdislavy.

10. Finanční dar 100 000 Kč na sochu 
sv. Kryštofa.

Zastupitelstvo obce neschvaluje po 
projednání:

1. Prodej části p.  č.  280/1 v  k.ú. Novina 
u Liberce o výměře 441 m²

2. Prodej části p.  č.  280/1 v  k.ú. Novina 
u Liberce o výměře 2600 m²

Skládka bioodpadu
Z  důvodu velkého zvýšení vyváženého 
odpadu na deponii bioodpadu dole pod 
obcí jsme byli nucení zpřísnit režim. 
V posledních týdnech se na místě bohužel 
začal kupit nežádoucí odpad. Kromě biood-
padu jsme na místě nacházeli stavební suť 

i nebezpečný odpad, za což hrozí obci velké 
sankce. Po domluvě s Lesy ČR jsme posunuli 
závoru hned za mostek. V tuto chvíli bude 
umožněn příjem bioodpadu pouze za pří-
tomnosti zaměstnance obecního úřadu a to 
každou středu od 15 do 18 hodin a jednou 

v měsíci v sobotu v čase od 8 do 12 hodin. 
Uvědomuji si, že to není ideální a hledám 
řešení, jak skládku pro občany otevřít častěji.

Starostka

Připomenutí 80 let od konce 2. světové války
V letošním roce si připomínáme 80  let od 
konce 2. světové války a  od událostí, které 
po válce následovaly. Reflektovat situaci po 
konci 2. světové války zejména v pohraničí 
je těžké téma. I  těžká témata je ale třeba 

otevírat. V obci se konaly dvě akce na při-
pomenutí doby před 80 lety. V březnu jsme 
promítali film Adelheid, jeden z  nejzná-
mějších filmů Františka Vláčila, který se 
z velké části natáčel v Kryštofově Údolí. Po 

projekci následovala přednáška historika 
Pavla Gajdošíka, který napsal rozsáhlou 
publikaci právě o  Vláčilovi a  je velkým 
znalcem jeho tvorby. Během přednášky 
jsme se dozvěděli zajímavé informace 
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o  samotném  natáčení filmu. Dnes víme, 
které filmové scény a  hlavně proč byly 
z filmu vystřiženy a že pan Vláčil vlastnil 
chalupu na Fojtce a  místní kraj mu tedy 
byl zejména v závěru jeho života domovem.

Druhá akce připomínající události roku 
1945 v pohraničí a roky následující bylo natá-
čení jednoho dílu podcastu Přepište dějiny 
v  sále obecní hospody. Našimi hosty byli 
historici Martin Groman a Michal Stehlík 
a  řeč byla zejména o  situaci v  Kryštofově 
Údolí a  jeho okolí. Vyslechli jsme několik 
příběhů konkrétních lidí. Jsem velmi pyšná 
na to, že pánové s natáčením podcastu u nás 
souhlasili i  že je Kryštofovo Údolí zatím 
nejmenší obcí, kde se podcast kdy natáčel.

Starostka

Nová reklamní kolekce obce
V  nabídce reklamních předmětů můžete 
nově od května najít plechový hrneček 
a od června černou mikinu s kapucí. Logo 
prošlo lehkou úpravou. Tři ikony změnily 
pořadí. Nově je roubená chalupa uprostřed 
jako pojící prvek mezi částí obce Kryštofovo 
Údolí a  Novina. Upravenou podobu má 

také název obce. Grafička navrhla, abych 
název obce napsala vlastní rukou a každý, 
kdo si mikinu koupí, jí tak bude mít od sta-
rostky symbolicky podepsanou. Dle názoru 
grafičky, logo v této podobě prohlubuje jeho 
význam. Doufám, že se vám bude líbit.

Ceny nových reklamních předmětů:

Plecháček 190 Kč

Mikina  750 Kč

Starostka

Kryštofovo Údolí v klání o titul Vesnice roku
Na jednom z  jarních zasedání zastupi-
telstva naší obce bylo rozhodnuto, že se 
Kryštofovo Údolí zúčastní soutěže Vesnice 
roku. V  tom okamžiku vyskočil na nohy 
Leoš Řehák s tím, že to je bezva a že jsme se 
před osmadvaceti lety zmíněné soutěže již 
účastnili a dokonce vyhráli Zelenou stuhu! 
Povzbuzeni touto informací jsme odcházeli 
ze schůze, ani zdaleka jsme však nemohli 
tušit, co nás všechno čeká, kolik nervů nám 
to přinese a  kolik si užijeme srandy. Ale 
nepředbíhejme!

Po zasedání zastupitelstva svolala sta-
rostka první poradu, na které byli přítomni 
zástupci všech spolků Kryštofova Údolí, 
a  na které jsme byli požádáni o  pomoc 
s  organizací. A  protože jsou v  naší vsi 
lidé chytří, kreativní a  nenechávající nic 

náhodě, začaly se rýsovat první obrysy toho, 
jak by to celé mohlo vypadat.

Aby bylo jasno - není to teda vůbec žádná 
sranda! Nejprve je nutné řádně vyplnit při-
hlášku o  několika stránkách. Už to samo 
o  sobě je důkaz o  tom, která vesnice to 
myslí opravdu vážně. :-) Po přijetí žádosti 
se dozvíte termín, kdy vás přijede navštívit 
několikačlenná hodnotící komise. A právě 
v tuto chvíli to začne! Kladli jsme si otázky, 
jak komisi představit obec a to, co děláme, 
ale zároveň členy neutavit, a  hlavně - jak 
to celé nacpat do dvou hodin, protože kdo 
tento čas nedodrží, má smůlu… Zkrátka, 
bylo toho dost, ale bylo nám od začátku 
jasné, že projít s  komisí celou vesnici 
nestihneme. Vymysleli jsme tedy prezen-
tační video, které komise shlédne na sále 

v hospodě, hned po příjezdu, uvítání a pro-
hlídce úřadu. Ve videu jsme představili 
obec, spolky, akce, které pořádáme… se vší 
vážností a pod dohledem ostřílených pro-
fesionálů z Ústecké televize.

Naopak bez vší vážnosti, avšak s  notnou 
dávkou humoru a  nadsázky se pak nesla 
celá návštěva hodnotící komise. Protože 
bychom nestihli s komisí dojít až k Novin-
skému viaduktu (a navíc je dobré si nějaká 
ta esa v  rukávu ponechat do dalších let), 
rozhodli jsme se pro trasu v centru obce na 
ose úřad - hospoda - parkoviště - barokní 
mostek - kostel - lavička přátelství - školka - 
povozem k Bezovému Údolí a zpět k úřadu.

Na trase se komise vtipnou a  odlehčenou 
formou seznámila se všemi spolky a každý 
člen si kromě zážitků odnesl i pár předmětů 
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na památku, které mu při rozhodování při-
pomenou milé chvíle v  Kryštofově Údolí. 
Zkrátka - dali jsme si opravdu záležet 
a  když si uvědomím, kolik lidí bylo v  celé 
akci zainteresováno, jsem ráda, že se nám 
to podařilo přesně tak, jak jsme si napláno-
vali a možná i vysnili.

Vyhlášení vítězů krajského kola proběhne 
v polovině června, tak si držme pěsti. I když 
třeba nevyhrajeme, nevadí, i  tak jsme si to 
užili. A o to jde!

Míša Maderová

O soutěži Vesnice roku

Soutěž Vesnice roku v  Programu obnovy 
venkova je každoročně vyhlašována již 

od roku 1995. Cílem této soutěže je snaha 
povzbudit obyvatele venkova k  aktivní 
účasti na rozvoji svého domova, zveřej-
nit rozmanitost a  pestrost uskutečňovaní 
programů obnovy vesnic a upozornit širo-
kou veřejnost na význam venkova, ale také 
snaha vyzdvihnout aktivity obcí, jejich 
představitelů a občanů, kteří se snaží nejen 
zvelebovat svůj domov, ale rozvíjejí i místní 
tradice a  zapojují se do společenského 
života v obci.

Soutěž byla poprvé vyhlášena Spolkem pro 
obnovu venkova ČR v roce 1995 pod názvem 
Soutěž o  nejzdařilejší program obnovy 
vesnice. Od roku 1996 je jedním z  vyhla-
šovatelů Ministerstvo pro místní rozvoj 
ČR a  Svaz měst a  obcí ČR. Ministerstvo 

zemědělství se mezi vyhlašovatele připojilo 
v roce 2007. Od roku 2025 se opět jediným 
vyhlašovatelem stal Spolek pro obnovu 
venkova ČR.

Organizace soutěže probíhá ve dvou 
kolech – krajském a celostátním. Všechny 
přihlášené obce jsou nejprve hodnoceny 
v  krajském kole. Do celostátního kola pak 
postupuje za každý kraj vždy maximálně 
jedna obec, které byla udělena Zlatá stuha 
v krajském kole. V rámci celostátního kola 
jsou vyhodnocena první tři místa. Obce 
přihlášené do soutěže jsou hodnoceny 
v následujících oblastech: koncepční doku-
menty, společenský život, aktivity občanů, 
podnikání, péče o  stavební fond a  obraz 
vesnice, občanská vybavenost, inženýrské 
sítě a  úspory energií, péče o  veřejná pro-
stranství, přírodní prvky a  zeleň v  obci, 
péče o  krajinu, připravované záměry 
a informační technologie obce.

Vítěz celostátního kola soutěže postupuje 
do soutěže Evropská cena obnovy vesnice. 
Tuto soutěž vyhlašuje Evropská pracovní 
společnost pro rozvoj venkova a  obnovu 
vesnice (Europäische Arbeitsgeselschaft 
Landentwicklung und Dorferneuerung 
ARGE) ve dvouletém intervalu.

(z webu vesniceroku.cz)

Doplnění po uzávěrce zpravodaje: 
 
Kryštofovo Údolí v letošním ročníku sou-
těže Vesnice roku získalo Ocenění za 
rozvoj venkova a Diplom za vzorné vedení 
obecní kroniky.  Hlavní cenu (Zlatou stuhu) 
získala obec Roprachtice (okres Semily) 
- gratulujeme! 

Poděkování za účast v soutěži Vesnice roku 2025
Ve čtvrtek 29. května navštívila obec hodno-
tící komise soutěže Vesnice roku. Komise se 
skládala z 12členů a byli mezi ní zástupci 
Ministerstva pro místní rozvoj, Minister-
stva práce a  sociálních věcí, Ministerstva 
zemědělství, zástupci Libereckého kraje, 
Spolku pro obnovu venkova, Svazu města 

a  obcí, Národního památkového ústavu, 
knihoven a  starostové vítězných obcí.

Po oficiálním přivítání před obecním úřa-
dem se začalo odpočítávat 120 minut, které 
jsme dostali na představení obce. Komise 
sleduje úroveň společenského života v obci, 
aktivity občanů, celkový obraz vesnice, 
občanskou vybavenost a  infrastrukturu, 
spolupráci s  podnikateli v  obci, veřejná 
prostranství, péči o zeleň a krajinu a v nepo-
slední řadě také koncepční dokumenty obce.

S  přípravami se začalo v  polovině dubna 
a  pomáhaly všechny spolky v  obci. Bylo 
třeba připravit takový program, abychom 
v ideálním případě mohli prezentovat naší 
obec ve všech výše zmíněných kategoriích. 
Dovolte mi na tomto místě poděkovat všem, 
kteří se zapojili. Ze všech bylo cítit obrov-
ské odhodlání a  nadšení. Děkuji, děkuji, 

děkuji! Komise při závěrečném letmém 
hodnocení ocenila zejména příjemnou 
přátelskou atmosféru a  velké nasazení 
všech aktérů. Před příjezdem komise jsme 
natočili krátký film, který naší prezentaci 
uvedl. Filmaři byli přítomni i  samotné 
návštěvy komise a i z té vzniká další krátký 
film. Dalibor Tuž připravil 14 fotopanelů, 
kde jsme se fotografiemi snažili ilustrovat 
společenský život obci. V  průběhu června 
proběhne veřejná projekce obou filmů 
i  výstava fotopanelů. Chci, abyste viděli, 
co všechno dokáží vaši sousedé a  kama-
rádi připravit a  udělat pro reprezentaci 
naší obce. Jako malé poděkování za velké 
nasazení dostanou všichni přímí aktéři 
50% slevu na novou mikinu s  logem obce.

Starostka
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Péče o obecní zeleň od léta do podzimu
Úvodem, jistě jste zaregistrovali, že do obce 
byla zakoupena komunální technika, trak-
tor svahový speciál, včetně příslušenství, 
které hodláme nadále rozšiřovat.

Samotné pořízení stroje považuji za prů-
lom v péči o obec, usnadnění a zefektivnění 
práce obecního zaměstnance. V obci též při-
byli vlastníci svahových sekaček, kteří své 
stroje chtějí použít v sekání strání v obci, za 
cenu obvyklou při sekání křovinořezy.

Vzhledem ke sklonu a  dostupnosti někte-
rých lokalit, bude i  nadále nutné využít 
externích dodavatelů s  křovinořezy, avšak 
již v menším rozsahu.

Letošní sezona bude pro nás ve znamení 
testování, co vše nová technika dokáže 
a budeme se snažit do dalších let hluk křo-
vinořezů při sekání obecních pozemků co 
nejvíce nahradit méně hlučnou a  efektiv-
nější technikou.

Možná, že tato sezóna bude trochu ve zna-
mení chaosu, ale věřím, ta příští už bude 
vyladěná.

Přeji všem krásné léto, dovo-
lené a prázdniny.

Luboš Bělina, 
místostarosta

Bezové Údolí se stalo Stavbou roku Libereckého kraje
Soutěž Karla Hubáčka - Stavba roku Libe-
reckého kraje chce prezentovat kvalitní 
architekturu i  stavitelství celého Libe-
reckého kraje, podporovat komplexní 
realizaci staveb a venkovského prostoru od 
architektonického pojetí až po řemeslný 
detail. Současně dává vyniknout novým 
talentům, neboť každý by si přál, aby se 
v našem kraji narodil nový, třeba i menší, 
ale stejně chytrý, reinkarnovaný Ještěd.

Výsledky ročníku 2025 byly oznámeny na 
slavnostním galavečeru 22.  května  2025.

Titul absolutního vítěze 21. ročníku získal 
projekt Bezové Údolí v  Kryštofově Údolí. 
Citlivá rekonstrukce bývalé hájovny v sobě 
propojuje obnovu původní architektury 
s  jemnými moderními zásahy a  důrazem 
na krajinný kontext. Vítězný projekt záro-
veň zvítězil i  v  kategorii Rekonstrukce.

Míša Víchová

Socha sv. Kryštofa
Socha sv.  Kryštofa se dostala do své 
závěrečné fáze. V dubnu byl na místě vybe-
tonován betonový základ, na který přišel 
přilepit pískovcový sokl. Tady bych moc 
ráda poděkovala pánům Franců a  Han-
zlíkovi, kteří dobrovolně pro sokl dojeli 
a  tím obec ušetřila na dopravě. Nejná-
ročnějším úkolem bylo umístit na ten 
sokl pískovcový kvádr o  hmotnosti 6 tun. 
Kvádr byl přivezen na nákladním autě 
a  vykládal ho z  něj jeřáb. Nejnáročnější 
bylo kvádr dobře uvázat a  umístit přesně 
na kamennou desku. Nyní začne sochař 
pracovat na místě a vy tak můžete pozoro-
vat samotný vznik sochy. V  těsné blízkosti 
sochy bude umístěna lavička Martina 
Chaloupky, budou vysazené dvě lípy 
a  bude nově vydlážděn vjezd na hřbitov.

Srdečně vás zvu na následující akce:

17.  července od 19  hodin slavnostní 
odhalení lavičky Martina Chaloupky

27.  července od 12  hodin po poutní mši 
svaté  – žehnání sochy litoměřickým bis-
kupem panem Stanislavem Přibylem

Starostka



6

ZPRAVODAJ obce Kryštofovo Údolí

Jaké bylo jaro KOSu?
Jaro u  nás ve spolku bylo jedním slovem 
akční!

Nejprve jsme navázali na první ročník 
další Velikonoční sobotou, kdy se pletly 
pomlázky jako o život. Na své si přišli malí 
i  velcí, ale prsty a  ruce nás bolely všechny 
stejně. Současně s  pletením pomlázek se 
konala i další soutěž o nejlepší velikonoční 
dobrotu, tentokrát nádivku. První místo 
v  soutěži zaslouženě získala Maruška 
Nápravníková z  penzionu Rokytka - ještě 
jednou blahopřejeme!

V  květnu jsme tradičně organizovali ve 
spolupráci s farností úklid hřbitova. Každý 
rok se začínalo od kostela a  postupovalo 
se po jednotlivých hrobech nahoru do 
kopce, a  tak se stávalo, že už nám nezbyl 

čas na staré hrobky u horní hřbitovní zdi. 
Letos jsme na to šli tedy obráceně a začali 
od starých hrobů nahoře, které byly dost 
zanedbané a  zasloužily si pořádný kus 
naší péče a pozornosti. Hroby jsme vypleli, 
vykáceli jsme nálety a  pokud to šlo a  stav 
hrobů to dovolil, snažili jsme se zatočit 
i s břečťanem, který na hrobech sice vypadá 
romanticky, ale rozhodně nijak neprospívá, 
protože svými úchyty přispívá k degradaci 
náhrobních kamenů. Občerstvení nám 
zajistil pan Fajmon svou báječnou sekanou 
(Každý rok se na ni těším!) a Tomáš Náprav-
ník, který nám věnoval soudek piva. Oběma 
pánům moc děkujeme! My z  KOSu jsme 
věnovali vodu, limonády a bábovku, aby bri-
gádníci nestrádali. Děkujeme všem, kteří se 
brigády zúčastnili a  těšíme se zase za rok 
snad za teplejšího počasí.

Předposlední sobotu v květnu jsme si pro-
cvičili mozkové závity na Hospodském 
kvízu, o  kterém se dozvíte více v  článku 
Kačky a  Lenky Antošových, které vám 
v  něm rovněž sdělí i  důležité informace 
o nadcházející Lize hospodských kvízů.

Poslední den v květnu jsme věnovali našim 
nejmenším, a  to na oslavě Dne dětí. Den 
dětí se tentokrát nesl v  pirátském duchu, 
pro děti jsme spolu s hasiči a Mraveništěm 
připravili soutěže s  námořní a  pirátskou 
tématikou a  všichni si odpoledne užili 
na 100%, a  to navzdory sprše, která nás 
spláchla hned zezačátku celého programu. 
Děkujeme obci Kryštofovo Údolí, Brunovi 
Rašíkovi a Honzovi Adamovi za věnované 

ceny a sponzorské dary, Martinu Hesovi za 
možnost připojení k  elektřině a  také naše 
velké poděkování míří ke spřátelenému 
hasičskému sboru do Chrastavy, který 
k nám přijel se svou hasičskou přípravkou 
a malí hasiči se tak měli možnost pochlu-
bit svou šikovností. Chrastavští hasiči také 
přivezli zlatý hřeb celého dne, a to pěnu, do 
které se všechny přítomné děti s nadšením 
vrhly a  ve které se mnohdy zoufalí rodiče 
snažili najít svou drobotinu. :-) A  protože 
po úvodní sprše už svítilo jen sluníčko, děti 
naši hasiči spláchli čistou vodou a děti pak 
s radostí naskákaly do rybníku.

Nyní už netrpělivě vyhlížíme léto a  pouť, 
v  rámci které pro vás chystáme jedno 
báječné překvapení!

Přeji krásné léto,

Míša Maderová

Hospodské kvízy
Vážení spoluobčané,

s  radostí bychom vás chtěly informovat 
o  tom, že naše oblíbené hospodské kvízy, 
které se v posledních měsících staly nedíl-
nou součástí kulturního života naší obce, se 
těší stále větší oblibě! Každé setkání přináší 
směs přátelské atmosféry, napětí, smíchu 
i  překvapení nad tím, co všechno si kdo 
pamatuje ze školních let nebo co zaslechl 
v televizi.

Vědomosti a  přátelství u  jednoho stolu - 
hospoda se v  tyto večery mění v  centrum 
přátelského klání. Týmy složené z  rodin, 
přátel i  sousedů poměřují své síly v  otáz-
kách z  historie, kultury, sportu, přírody 
i místního dění. A nejde jen o soutěž – je 
to i  skvělá příležitost sejít se, pobavit se 
a zapomenout na každodenní starosti.

Na posledních kvízech, které se konaly 
24.  května, jsme se sešli s  mnoha milými 
lidmi, jejichž přítomnost a  dobrá nálada 
podtrhly celkovou atmosféru večera. Bylo 
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krásné vidět, jak se lidé napříč generacemi 
baví, spolupracují a  užívají si společné 
chvíle.

Velké poděkování patří našim štědrým 
sponzorům, kteří věnovali ceny pro vítězné 
týmy a pomohli s organizací – rodina Culí-
kova, AF Cooling, Hospoda U Kryštofa.

Soutěžní sezóna začíná – přichází liga 
kvízů!

S  potěšením oznamujeme, že od měsíce 
září startuje Liga hospodských kvízů!

Jednotlivé týmy budou sbírat body 
v  několika kategoriích a  na konci sezóny 

(červen 2026) proběhne finále se slavnost-
ním vyhodnocením celé Ligy:

Vítězný tým se může těšit na hlavní cenu – 
zahradní gril, který jistě zpříjemní letní 
večery.

Druhé místo bude odměněno večeří 
v  restauraci Rokytka – skvělou příležitostí 
na společný gurmánský zážitek.

Třetí tým získá chutnou grilovací sadu, 
která zahrnuje domácí klobásy, čerstvý 
chléb, hořčici, křen a  nakládané okurky  – 
vše, co patří k poctivému grilování.

Otevřená registrace bude probíhat do 
31.  srpna  2025  – svůj tým přihlaste na 

telefonním čísle 602 934 156 (Lenka Anto-
šová) nebo 720 313 333 (Kateřina Antošová).

Účast na hospodských kvízech není pod-
míněna registrací do Ligy.

Poslední předligové kolo se koná v  sobotu 
28. června 2025 od 18:00 v hospodě U Kryš-
tofa. Na tomto kole kvízu Vás seznámíme 
s  kompletní podobou Ligy  – dozvíte se 
pravidla soutěže, bodový systém i malé pře-
kvapení pro všechny zúčastněné.

Děkujeme, že spolu s námi tvoříte krásnou 
tradici. Těšíme se na další společné večery 
plné zábavy, napětí a smíchu!

Kačka a Lenka Antošovy

Novinky od SDH Kryštofovo Údolí
Vážení spoluobčané,

nastal čas sdělit novinky o  čin-
nosti SDH KÚ za poslední tři měsíce.

První březnovou neděli jsme společně 
s  několika členy jednotky provedli pra-
videlné důležité školení na téma první 
pomoci a práce jednotky na místě zásahu. 
Bylo to pro nás opakování na připravované 
taktické cvičení, pořádané letos v obci Mní-
šek, kde 15. března místní dobrovolní hasiči 
pro náš okrsek připravili cvičení zahrnující: 
požár budovy, práci v dýchacích přístrojích, 
evakuaci obyvatel z  budovy a  resuscitaci 
zraněného hasiče. Cvičení se zúčastnilo 
pět členů výjezdu a  jeden z  členů SDH. 
Při návratu ze cvičení byla naše výjezdová 
mašina odvezena na kompletní servis 
a  renovaci. Každým dnem očekáváme 
její návrat na naši základnu a  určitě ji na 
některé z  našich dalších akcí vystavíme.

Začátkem dubna se naše hasičky zapojily do 
akce Ukliďme Česko a vyčistily dolní části 
obce. Ten den dobrovolní hasiči pomohli 
i s úpravou části stodoly, určené jako zázemí 
pro nový obecní traktor. Čtvrtý měsíc roku 
se nesl v  duchu důležitých školení. Dva 
z  našich hasičů se zúčastnili školení Pre-
ventista třetího stupně, které úspěšně 
zakončili testem. Následující víkend pro-
běhlo proškolení osmi hasičů naší jednotky, 
kteří již v  minulosti zkoušky pro práci 
s motorovou pilou složili. Všichni u každo-
ročního přezkoušení obstáli a mají zkoušky 
prodloužené. Při této příležitosti také zajis-
tili dřevo na blížící se pálení čarodějnic.

Poslední víkend měsíce byla vatra za 
účasti 6 členů postavena a Valpružina noc 
tak mohla o  tři dny později v  klidu začít.

Rád bych poděkoval MŠ Mraveni-
ště a  občanům obce, kteří vytvořili na 

vatru krásné loutky čarodějnic. Celý 
večer jsme také dohlíželi na hladký prů-
běh akce. Oslava se protáhla do půlnoci, 
pak byl zbytek nedohořelé vatry uhašen.

První květnový víkend proběhlo na naší 
hasičárně další školení, tentokrát od 
Zdravotnické záchranné služby Libe-
reckého kraje na téma práce s  AED. 
Následující víkend jsme strávili přípra-
vou materiálu, výrobou nové základny pro 
požární sport a  tréninkem na Okrskovou 
soutěž v  Chotyni. Příprava se nám vypla-
tila. V  soutěži jsme vybojovali krásné 5. 
místo z  9 družstev. Další dobrou zprávou 
je, že se do sboru zapsali další dva čle-
nové a celkový počet členů SDH je nyní 29.

Ondřej Loukota, 
velitel JSDH

Zprávy z Mraveniště
U nás v Mraveništi se toho děje stále dost 
a dost. Někdy tolik, že se z toho točí hlava.

Začátkem dubna jsme vynášeli Moranu. 
Tímto děkujeme Michalovi Hoškovi a týmu 
Bezového Údolí za vřelé uvítání a  skvělé 
občerstvení. Pro řadu rodičů i  lektorek je 
to díky Vám jedna z nejoblíbenějších akcí.

V  květnu jsme s  rodiči vyrazili na pro-
dloužený víkend do Jindřichovic pod 
Smrkem a  v  minulém týdnu za námi 
dorazili liberečtí hasiči. Děti si vyzkou-
šely stříkání z  hadice a  vydatně tak 
zalily prostor okolo dětského hřiště.

Nyní se pomalu loučíme s našimi předško-
láky. Slavnost (na nejen jejich počest) se bude 
konat 20. června od 16:30 na naší zahradě. 
Kdybyste se chtěli přijít podívat, co si děti 
na závěr roku přichystaly, přijďte mezi nás.
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Pomalu chystáme letní příměstské tábory. 
Letos to jsou dva  – sportovní a  výtvarný. 
V  příštím roce plánujeme také pobytový 
v Jizerských horách. Ale předtím nás čekají 
ještě jarní a podzimní prázdniny, kdy bude 
možné děti zapojit do našeho programu.

V neposlední řadě bych tu ráda uvedla další 
velký nový projekt, který nás v příštím roce 
čeká. Rozhodli jsme se reagovat na poptávku 

rodičů a zřídit Komunitní vzdělávací cent-
rum, malou „Obecní školu“. Pro školní rok 
2025 / 2026 máme zapsaných osm ško-
láčků. Tři prvnáčky, druháčka, třeťáčka a tři 
čtvrťáky. V tuto chvíli se chystá rekonstrukce 
prostor. V  plánu je udělat z  jedné stan-
dartní garáže nestandartní učebnu, kde se 
děti budou cítit dobře a budou se zde moci 
scházet např.  i  na víkendové přespávání.

Plány jsou veliké a  léto krátké, ale 
věřím, že se vše podaří a  v  září zde 
usednou první školáci do „lavic“.

Hezké léto všem,

Pavla Svoboda

Novinky z Muzea betlémů
Období před letní sezónou nepatří v muzeu 
betlémů mezi nejfrekventovanější. I  to je 
důvod, proč čas využíváme k  činnostem, 
které nejsou očím diváka tak patrné. Kromě 
budování a  evidence sbírek, vylepšování 
stávající expozice, můžeme rekapitulovat 
sezóny minulé, plánovat budoucí, pře-
mýšlet o  funkci muzea na malé vesnici. 
Proto tentokrát i  malé obecné zamyšlení.

V  době, kdy se většina kulturního dění 
soustředí do větších měst (kulturní Liberec 
máme za humny), je snadné přehlédnout 
význam malých muzeí na venkově. Přitom 
právě tato muzea hrají nezastupitelnou roli 
v  uchovávání regionální identity, historie 
a  tradic. Slouží nejen jako paměť místa, 
ale také jako živé komunitní centrum.

Zajištění provozu je většinou záležitostí 
několika jednotlivců, často dobrovolníků, 
kteří spravují sbírky, připravují výstavy 
i  doprovodné akce. Je to práce „srdcem“, 
která zahrnuje péči o  exponáty, kon-
takt s  návštěvníky, ale také komunikaci 
s  obcí, školami a  spolky. Přestože roz-
počet bývá omezený a  technické zázemí 

skromné, malé muzeum má jednu vel-
kou výhodu  – blízkost k  lidem. Vesnické 
muzeum není jen o vitrínách a popiscích. 
Je to prostor, kde se lidé potkávají, sdílejí 
příběhy, tvoří. Pořádání workshopů, besed 
a  přednášek dává muzeu nový rozměr. 
Právě v těchto chvílích se z něj stává komu-
nitní centrum  – otevřené, přívětivé a  živé.

V  současnosti dáváme z  časových i  kapa-
citních důvodů přednost formování 
sbírky a  renovaci sbírkových předmětů, 
neznamená to, že nepřemýšlíme i  funkci 
komunitního centra. Nabízí se otázka, jak 
ji posílit. Ne jednou, ale opakovaně. Aby 
skutečně byla naplněna. Funkce prvního 
výstavního patra je daná, ale patro druhé? 
I tento rok - za což velmi děkujeme Ivanovi 
Vydrovi - pokračujeme výstavou Korálky 
dobyly svět a hledáme koncept výstavy nové, 
dlouhodobější. Nabízí se historie obce. 
Najdeme zajímavé informace, najdeme 
dostatek artefaktů k  doplnění psaných 
informací, najdeme ochotné občany 
k vyprávění o minulosti, kterou mnozí z nás 
nepamatují? Hledáme cesty, jak k  nám 
přivést návštěvníky takzvaně zvenku. 

U  škol tuto funkci plní naše dětské kurzy 
pro školáky a  předškoláky „Cesty dřeva, 
rouna, kovu, skla, canisterapie“. Ale co 
místní? Mají zájem se potkávat na takovém 
místě? Jaká by mohla být cílová skupina? 
Otazníky. Pomůžete nám s  odpovědí?

Jedním z takových setkání je i muzejní noc.

Muzejní noc v malém muzeu může být jiná 
než ve velkých institucích – a právě v  tom 
spočívá její kouzlo. Nejde o  davy turistů, 
ale o  sousedské setkání, večerní komen-
tovanou prohlídku, promítání starých 
fotografií, možnost se lépe poznat s  oby-
vateli všech částí obce. Tato událost může 
zlákat i ty, kdo běžně do muzea nezavítají. 
Muzejní noc vytváří most mezi minulostí 
a současností, mezi vystavenými předměty 
a skutečnými příběhy lidí, kteří s nimi žili.

Letošní muzejní noc z  důvodu výpadku 
proudu bohužel neproběhla, ale jak se 
říká - vše špatné je k  něčemu dobré - 
a  třeba to bude impulz k  účasti příští 
rok, kdy chystáme příjemné překvapení.

Gabriela Loukotová

Výlet seniorů do Cvikova
Každý den nám přináší plno štěstí, 
stačí se dobře dívat. Karel Čapek řekl, 
že štěstí nepochází z  velikosti života, 

ale z  jeho malých a  osvěžujících věcí, 
které se musí pěstovat a  vyhledávat.

Velmi příjemné osvěžení pro nás seniory 
již po třetí připravila paní starostka výle-
tem do Cvikova.

V úterý 21. května 2025 v 9 hodin byl sta-
noven odjezd pro 18 účastníků. Všem se 
ještě jednou omlouvám za čekání, které 
bylo způsobeno tím, že jsem si zapsala 
výlet až na středu 22. května. Paní starostka 
mi zavolala, pomohla zvládnout situaci 
za 10 min odvozem a díky ní jsem o výlet 
nepřišla.

Tak jako loni, máme štěstí na krásný 
slunečný den. Dobře naladěni a  plni oče-
kávání, vyjíždíme. Dorazili jsme včas 
a  před prohlídkou sklárny jsme si prošli 
skleněnou zahradu s  krásnou tematickou 
úpravou, příjemnou atmosférou s  poseze-
ním včetně možnosti občerstvení.

Velmi milá energická průvodkyně nás 
uvedla do sklárny, kde jsme sledovali práci 
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sklářů s  komentářem  a  kdo chtěl, navští-
vil i  prodejnu. V  patře nad dílnou jsme 
si prohlédli i  něco dozvěděli o  úžasných 
výtvorech z dílny Jiřího Pačinka.

Pan Jiří Pačinek je považován za jednoho 
z  nejvýznamnějších současných umělec-
kých sklářů nejen v ČR, ale i ve světě. V roce 
2007 uskutečnil svůj dávný sen a  založil 
první sklárnu v Lindavě. V  roce 2015 dru-
hou sklárnu v  Kunraticích u  Cvikova, do 
které veškerou výrobu přesunul. V roce 2020 
představil veřejnosti svůj ojedinělý projekt 
- Křišťálový Chrám, kde prezentuje stálou 
expozici včetně Kunratického Jezulátka, 
korunovačních klenotů, trnová koruna.

V  roce 2021 proběhlo ve Vatikánu v  aule 
Pavla VI osobní přijetí i  Jiřího Pačinka 
Jeho Svatosti papežem Františkem a o den 
později českými a moravskými biskupy do 
jeho rukou předán první originál Křišťá-
lové monstrance a relikviáře svaté Zdislavy. 
Symbolem druhé cesty do Věčného města 
byl svatý Václav, k jehož oslavě vytvořil Jiří 
Pačinek křišťálovou svatováclavskou přil-
bici jako oficiální dar velvyslanectví ČR při 
Svatém stolci.

Od roku 2022 tvoří umělecká díla pro 
Hollyywood a jiné filmové produkce.

Křišťálovým Chrámem nás provedla skvělá 
průvodkyně, která velmi zaujala především 
výkladem k objevení Božího hrobu, vitráže 
Božího oka, skleněný oltář, Křišťálová mon-
strance, skleněný betlém… Žasneme nad 
schopnostmi vytvářet tuto nádheru. Svět se 
stává veselejší a cítíme se šťastnější.

Nastal čas přesunout se do pivovaru ve 
Cvikově, jehož součástí je velmi pěkná 
restaurace, kde nás čeká oběd. Restaurace je 
plná, mají dobrou nabídku i jídlo. Pivo také 
chutnalo i když se nám zdálo silnější.

Překvapením byla milá návštěva Petra 
Vrabce, starosty Cvikova. Pozdravil nás 
a potěšil všechny taštičkou s dárky. Největší 
radost udělal paní Evě Mrňousové, která 
se zmínila, že by ráda našla spolužačku, 
údajně žijící ve Cvikově a kterou 50 let nevi-
děla. Pan starosta zjistil, kde bydlí a nechal 
ji přivést. Šťastné setkání jim udělalo vel-
kou radost. Pomoc pana starosty byla 
obdivuhodná.

Na závěr jsme si prošli 3 patra s  komen-
tovanou prohlídkou pivovaru a  navštívili 
pekárnu v  areálu pivovaru, nakoupili 
chleba, pečivo i kvásek.

Obecní úřad si zaslouží velké poděkování 
za pěstování krásné tradice. Vyžaduje to 
čas, především při vyhledávání lokalit 
vhodných pro nás seniory. Ceníme si této 
péče, je pro nás velmi důležitá a příjemná.

Výlet v  nás určitě zanechal velmi dobrý 
pocit a těšíme se na další setkání.

Libuše Chlupsová

Vzpomínky na poválečné události očima místního občana
Na týdny a  měsíce po ukončení 2. světové 
války vzpomínal pan Ewald Engicht, bývalý 
majitel hostince Zum Schöntal (Krásné údolí) 
a  obchodu s  potravinami, který stával v  místě 
dnešní zahrady Mraveniště.

Obsazením Sudet Rudou armádou se 
rapidně zhoršila situace se zásobováním 
potravinami. Zboží, které jsem byl nucen 
zakoupit v Liberci, mi bylo často při návratu 
zabaveno Čechy a  ani pořádková policie, 
kterou zřídili němečtí komunisté, mnoho 
nepomohla.

V naší obci se v hostinci U Jitřního slunce 
ubytovala jednotka čsl. vojska, důstojníci se 
ubytovali v soukromí. Jako první Čech se do 
obce vrátil pan Holeček, který v letech 1919 
až 1938 vykonával funkci přednosty zdejší 
železniční stanice. Druhým Čechem byl 
dvacetiletý mládenec z Prahy, který převzal 
poštovní úřad. Třetím Čechem byl četník, 
jenž před válkou sloužil v Křižanech. Tak se 
dráha, pošta a  bezpečnost dostala do čes-
kých rukou. Pan Holeček se stal starostou 

obce poté, co tuto funkci odmítl Němec 
Franz Sitte. V té době se všude vyrojili Češi, 
kteří bývali dobrými Němci. V  naší obci 
nikdy nežila čistě česká rodina. Pro Němce 
nastala pohroma.

Nejprve museli odevzdat zbraně, munici 
a uniformy, pak rozhlasové přijímače, foto-
aparáty, dalekohledy, psací stroje, jízdní 
kola, motocykly a auta. Na rukávech nosili 
bílé pásky a  ve městech nesměli chodit 
po chodnících. Ve sběrném dvoře vedle 
pošty nakládali železný šrot, textil, boty, 
papír  atd. na nákladní auta, která odpad 
odvážela. Řídící učitel Tschiedel praco-
val v  uhelné elektrárně v  Andělské Hoře. 
Všechny německé nápisy včetně firemních 
tabulí byly odstraněny. Začátkem června se 
povídalo, že říšští Němci, i ti, kteří se jimi 
stali sňatkem, budou muset opustit repub-
liku. 16. června 1945 vydala vláda nařízení, 
že všichni Němci musí opustit ČSR a jejich 
majetek propadne státu. A  tak se stalo, že 
český gardista s  německou puškou v  ruce 

vyhlásil sudetskému Němci válku. Mohl 
loupit, vraždit, znásilňovat, vyhánět Němce 
z domu i dvora.

16. června 1945, byla to sobota, prázdná sil-
nice, všechny obchody zavřené a na loukách 
vonělo seno. V  našem domě byla i  pošta 
Pražský mládenec Lelek u nás bydlel, spal, 
jedl a ani se nezeptal co to stojí. Večer byl 
čas koupání, čistého prádla a  v  10  hodin 
jsme ulehli ke spánku. O půlnoci nás pro-
budila trumpeta a sousedka. Do vsi přijelo 
vojenské auto. V  sousedovic domě byd-
lel český důstojník. Sousedka pravila, že 
všichni, kteří byli v NSDAP, řídící učitel pan 
Gattermann a další lidé, byly shromážděni 
na dvoře hostince U Clamova Švýcarska.

O půl druhé v noci jsem na zaklepání ote-
vřel domovní dveře, za kterými stáli tři 
vojáci a  dva muži ze vsi. Nařídili nám, že 
do čtrnácti minut musíme být nachystaní 
k odchodu. Když naší dceři upadla kapesní 
svítilna, vběhli za ní do ložnice a  chtěli ji 
zastřelit. Směli jsme si vzít pouze příruční 
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kufřík. Protože jsem se jim zdál pomalý, 
přetáhl mě voják přes záda a nohy klackem. 
Asi stovku nás hromáždili v  Clamovském 
Švýcarsku a jeden po druhém jsme museli 
do lokálu ke kontrole. Naštěstí mi všechno 
vrátili, ale dceři, která měla pouze malou 
kabelku, vše zabavili. Na dvoře znovu 
zkontrolovali jmenný seznam, pak naložili 
zavazadla na vojenské auto, děti šly na žeb-
řiňáky Richtera z Noviny, Patzelta a Scholze 
z Údolí, jejichž povozy měly jízdní příkazy. 
My dospělí jsme se vypravili pěšky.

17.  června  1945 v  5  hodin ráno vyšel náš 
průvod přes Andělskou Horu, Chrastavu, 
Bílý Kostel, Dolní Suchou, Donín a  Louč-
nou až na hranice, kde jsme byli Čechy 
regulérně okradeni. Rotmistr Karlíček mi 
vzal hodinky i  s  řetízkem. Vojenské auto 
pak beze stopy zmizelo. Po českých lupičích 
přišli polští bandité, aby nás obrali o zbytek. 
Okradení a někteří i zbití jsme dorazili přes 
Hartavu na okraj města Žitavy, kde jsme na 
Stufaustrasse a Kasernenstrasse našli uby-
tování. Zde jsme několik týdnů živořili bez 
potravinových lístků. Karfiol a  zelenina 
byl náš denní chléb. Téměř každý týden za 
námi někdo z Údola přišel, aby donesl něco 
málo potravy. Po čase přišel někdo, že má 
pověření Čechů, že se ten nebo onen může 
vrátit. A jak rádi šli! Ale se zlou se potázali. 
Tak kupříkladu Franz Hanke s  rodinou. 
Hned po návratu byl s  dalšími zatčen, 
odveden do liberecké věznice a obviněn, že 
v roce 1938 zastřelil v Údole sedm Čechů. To 
ale byla velká lež.

Naším transportem odešlo 32 rodin, druhý 
transport opustil Údolí 3.  července  1945 
v  počtu 7 rodin. Třetí. transport odjel 
31. srpna 1945 v počtu 9 rodin. Na přímluvu 

starosty Holečka směli ve vsi zůstat mladé 
ženy, jejichž můži se doposud nevrátili 
z  války. Další transporty pak odjížděly do 
americké zóny přes Cheb a Furth im Wald 
až do podzimu 1946.

Některé ženy z  Údolí byly odvedeny na 
nucené práce v  zemědělství do středních 
Čech.

Josef Kanka byl ve vězení umučen.

Edi Gattermann, šestnáctiletý chlapec, byl 
českými vojáky tak zbit, že byl až do konce 
života tělesně postižený.

Heinrich Richter, Max Hauser a  Alfred 
Weber zvolili před českým terorem raději 
sebevraždu.

Revírník Pohl měl být oběšen, ale byl zbit 
do bezvědomí. Údajně u něj našli zahraba-
nou pušku.

Co k tomu dodat.

Žijeme a  chovejme se tak, aby se taková 
doba nikdy nevrátila.

Leonhard Řehák

Z údolské kroniky roku 1935

Krize

Nacházíme se v  pátém roce hospodářské 
krize. Nezaměstnaným chybí peníze na 
potraviny, ošacení, děti jsou špatně živené, 
což se projevuje na jejich zdravotním stavu. 
Mládež, která vychází ze škol, nenachází 
uplatnění. Nejhůře je na tom pohraničí naší 
republiky. V chrastavském okrese je třetina 
nezaměstnaných, ve městě zastavilo výrobu 
osm továren, omezeně pracuje Textilana 
a Cichorius. V Machníně stojí čtyři továrny. 
Okresy Hrádek nad Nisou a  Chrastava 
navštívila parlamentní komise, která slí-
bila prostředky pro zmírnění této situace.

Loupež

V hostinci U Zlaté hvězdy došlo k další lou-
peži. Odcizeny byly likéry a  nový balíček 
hracích karet, pekáč s  masem a  rozličné 

uzeniny v  celkové hodnotě 400 Kč. Pacha-
telé nebyli dopadení.

Hospodářská zvířata

170 ks hovězího dobytka, z toho 39 krav, 10 
telat mladších jednoho roku, 14 starších 
jednoho roku, dva býci, 5 tažných oslů. 11 
koní, 49 prasat, 245 koz a 4 kozli.

Sudetoněmecká svépomoc

V  únoru činila sbírka v  Údole 752 Kč, 
v  Novině 384 Kč. Německý tělovýchovný 
spolek věnoval 80 Kč a  místní skupina 
sudetoněmecké strany 56 Kč. Dohromady 
tedy 1272 Kč. Za to bylo mezi potřebné 
nakoupeno a  rozděleno 500 kg bram-
bor, 8 kg mouky, 10 kg chlebové mouky, 6 
metráků uhlí, ošacení, prádlo a boty.

Rozpočet

Saldo k 1. lednu 1934 činilo 2392,90 Kč, pří-
jmy byly 53 246 Kč, celkem tedy 55 632,90 Kč. 
K 31. prosinci 1934 zbývá v pokladně hoto-
vost 2519,20 Kč.

Sársko

Ve smyslu mírové smlouvy z  Versailles 
z roku 1919 proběhlo 13. ledna 1935 referen-
dum, ve kterém se 90% obyvatel vyslovilo 
pro připojení k Německu. Od 1. března 1935 
je Sársko opět součástí Německa.

Prezident

7.  března  1935 oslavil T. G. Masaryk 85. 
narozeniny. Tento den byl slaven všemi 
obyvateli našeho státu a  také německý lid 
přál našemu prezidentovi, aby ještě mnoho 
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let ve zdraví vedl naši zemi. Slavnostní 
shromáždění se konalo i  v  naší škole, na 
veřejných budovách vlály státní vlajky. Pre-
zident Masaryk, zakladatel státu, je zářným 
příkladem pro všechny občany našeho 
státu.

Pošta

Poštovní expedient Wenzel Novak byl pře-
ložen do Liberce, na jeho místo nastoupila 
1. dubna 1935 Anastasia Lange.

Úmrtí

26.  března ve věku 69  let zemřel Josef 
Müller z  č.  p. 79. Byl zemědělcem z  povo-
lání, ale jeho ideálem byla stavba betlémů. 
Postavil a vystavil ve svém domě dva velké 
betlémy - pohyblivý německý a orientální. 
Pro nedostatek prostředků si sám vyřezával 
některé domy a  figurky ze dřeva a  krátce 
před svou smrtí si objednal ze dřeva 9 vyře-
závaných a  malovaných velbloudů. Další 
betlémy stojí v  současné době v  kostele, 
v č. p. 50 v Rokytnickém mlýně, v č. p. 177 
v hostinci U Zlaté hvězdy a v čísle 17 u truh-
láře Pohla. Že jsme uznávaná betlémářská 
obec v Podještědí, o tom svědčí každoroční 
stovky návštěvníků.

Volby

17. dubna byl rozpuštěn Senát a Parlament, 
26. dubna pak i krajská a okresní zastupi-
telstva. 19. a  26.  května tak proběhly nové 
volby. Sudetoněmecká strana prohlásila, že 
sjednotí ve své straně všechny Němce nemar-
xistického zaměření. V naší obci hlasovalo 
do Parlamentu 567 z  celkového počtu 602 
voličů a do Senátu 507 z počtu 540  voličů.

Návštěva biskupa

16.  května nás navštívil litoměřický 
biskup Anton Weber a věnoval 136 biřmo-
vaným svátost biřmování. Před kostelem 
jej uvítal starosta obce Reinhold Scholze, 
představitelé všech spolků utvořili špalír 
a  žákyně Marie Breuerová z  č.  p. 112 mu 
se srdečným přivítáním předala květiny.

Silnice

Naše silnice je vlivem vzrůstajícího auto-
mobilového provozu v  žalostném stavu. 
Díry v  silnici jsou zasypávány štěrkem 
z  místního vápencového lomu, což je 
naprosto nedostatečné.

Stavba

Franz Walter, ředitel z Liberce, rozšířil pří-
stavbou svůj dům č. p. 86.

Svěcení

2. června posvětil farář Franz Egerer u pří-
ležitosti 10. výročí autoklubu Jablonec nad 
Nisou 70 automobilů a  40 motocyklů na 
silnici mezi hostincem Clamovo Švýcar-
sko a U Uhlířů. Náš kostel byl pro svěcení 
vybrán, protože svatý Kryštof je i patronem 
motoristů.

Ostatky

12. června byly po 14 dnech od smrti nale-
zeny v  lese pod Ptačími skalami u Noviny 
mrtvoly dvacetiletého mladíka a  čtyřiceti-
leté ženy z Horního Růžodolu. Sebevraždou 
řešili svůj milostný vztah. Pochováni byli 
na hřbitově v Rochlici.

Oltář

Sedlák Wenzel Scholze z č. p. 28 věnoval za 
1900 Kč nový oltář Božího těla. Starý oltář 
byl z roku 1888.

Hřbitovní zeď

Za 7160 Kč byla provedena oprava zdí 
u  silnice na nádraží, nově postavena část 
mezi starým a  novým hřbitovem a  nat-
řena plechová střecha fary. O  náklady se 
podělila obec (1000 Kč), Novina (50 Kč) 
a  církevní nadace (5660 Kč) prostřednic-
tvím patronátního úřadu z  Grabštejna. 
Tato nadace disponuje 95 000 Kč. Práce 
provedla stavební firma Josef Hermann.

Škola

Se začátkem nového školního roku nastou-
pila do školy nová učitelka slečna Elizabeth 
Schier. Dosud oblíbená učitelka slečna 
Anna Jahnel byla přeložena do Stráže nad 
Nisou.

Hosté

Kvůli devizové uzávěře strávilo léto v Údole 
jen pětadvacet hostů.

Úroda

Žita a  ovsa středně, seno výborné, otava 
kvůli suchu žádná, malé brambory, málo 
jablek, hodně hrušek a  po 6 letech dobrá 
úroda švestek.

Válka

3. října napadla bez vyhlášení 
války italská vojska Habeš.

Výročí

28.  října k  17. výročí vzniku Českosloven-
ské republiky byly na veřejných budovách 
vyvěšeny státní vlajky, v  kostele proběhla 
slavnostní mše, kde kostelní sbor pod 
vedením učitele Maxe Tschiedela poprvé 
zazpíval státní hymnu v  němčině.

Houby

Srpen a září bez hub,  za to v říjnu velká úroda.

Neštěstí

U Jablonného v Podještědí byla vlakem pře-
jeta a ve věku 102  let usmrcena Marianne 
Pech z Heřmanic.

Kříž

28.  října posvětil farář Georg Hatscher 
z  Rochlice pátý dřevěný kříž na Ještědu 
od německého horského spolku. První 
kamenný kříž stával na Ještědu od roku 1737.

Nový prezident

14.  prosince složil z  důvodu stáří a  velké 
únavy svou funkci prezident T. G. Masaryk. 
18. prosince byl 340 hlasy ze 440 poslanců 
zvolen ve Vladislavském sále Pražského 
hradu prezidentem ČSR Dr. Edvard Beneš.

Počasí

V  lednu byla krásná zima, hodně sněhu. 
20.  ledna praskaly všechny hostince ve 
švech. Také v  březnu napadlo mnoho 
sněhu, 5. března bylo -19 °C. 7. dubna napadl 
poslední sníh. 3. února, 27. a 29. března, 2., 8., 
24. a 25. dubna zasáhly obec zimní bouřky. 
Všechny stromy kvetly uprostřed května, 
červen, červenec, srpen a  začátek září 
byly téměř bez deště. Katastrofální sucho 
vysušilo stráně, zahrady, studny i  vodo-
vod. 23. září ve 3 hod. v noci přišla bouřka 
a  kroupy o  velikosti holubích vajec, které 
potloukly ovocné stromy a  rozbily střešní 
okna. První sníh napadl 12. prosince, ale na 
Vánoce přišlo oteplení, a tak byly bez sněhu.

Zmije

Na obci bylo odevzdáno 337 zmijí.

Obyvatelstvo

Narodily se 3 děti, zemřelo 10 osob a bylo 
sezdáno 5 párů.

Z Heimat -Postu č. 158/2018 
přeložil Leonhard Řehák
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Otázky pro úřadující starostku Janu Blažkovou
Za občany obce se ptá Leonhard Řehák.

Před rokem jsi mi položila 13 otázek. 
Dovol mi, abych Ti i  já jich několik polo-
žil. Jsme za polovinou volebního období.

1. Dokážeš zhodnotit spolupráci se 
členy obecního zastupitelstva?

Spolupráce se zastupitelstvem obce je klí-
čová dovednost starosty. Pokud spolupráce 
nefunguje, obec se nerozvíjí a přešlapuje na 
místě. Vzhledem k množství realizovaných 
projektů hodnotím spolupráci se zastupi-
telstvem obce kladně. Přesto, že jsme vzešli 
ze dvou politických uskupení, nehrajeme 
si na koalici a  opozici. Současné zastupi-
telstvo se schází pravidelně na pracovních 
schůzích a  na těch veřejných již jen pre-
zentuje výsledek jednání. Navázali jsme 
tím na zaběhlou zkušenost a  tento způ-
sob řešení problémů mi vyhovuje. Výměna 
názorů v  přímém přenosu by možná byla 
divácky zajímavější, ale nijak by nepřispěla 
ke kultivaci života v  obci. Zastupitelstvo 
obce je nadřízeným orgánem starosty 
a  místostarosty, což si málokdo uvědo-
muje. Starostu či místostarostu mohou 
úkolovat, kontrolovat, za dobrou práci 
mohou navrhnout odměnu. Současnému 
zastupitelstvu tímto děkuji za spolupráci.

2. Co Tě vedlo k  tomu stát se 
starostkou?

Vždy jsem byla aktivní člověk s  velkým 
zájmem o  věci, které se kolem mě dějí. 
Nebaví mě pouze kritizovat, ale přemýš-
lím, jak mohu společnosti sama pomoci. 
Když mě pan Svačinka oslovil, zda s  ním 
nechci kandidovat do zastupitelstva 
a  věnovat se organizování kultury, nevá-
hala jsem. Po čtyřech letech v  pozici 
místostarostky bylo rozhodnutí kandi-
dovat na pozici starostky obce logické.

3. Co Tě jako starostku baví?

Baví mě realizovat projekty, které jsou 
vidět a  které zpříjemní lidem žití. Baví 
mě, když zorganizuji akci a  vidím, že 
se lidé dobře baví. Baví mě, když se 
o  Kryštofově Údolí pěkně mluví nebo 
zajímavě píše. Baví mě, když cítím mezi 
lidmi pohodu. Baví mě lidi spojovat.

4. Co Tě jako starostku nebaví?

Nebaví mě administrativa, velké množ-
ství emailů a  telefonátů. Běžně mívám 
kolem 50 telefonátů, přijatých i  odcho-
zích. Jsou dny, kdy mám pocit, že pro samé 
telefonáty nemám vůbec čas na práci.

5. Co Tě na práci starostky překvapilo?

Věděla jsem,  že pracovní doba starosty nikdy 
nekončí, přesto mě překvapilo, jak moc zasa-
huje do soukromého života. Z tohoto místa 
moc děkuji všem, kteří si uvědomují, že sta-
rosta je taky jen člověk s rodinným životem.

6.Změnil se tvůj pohled na práci 
starostky?

Vždy jsem si uvědomovala, že práce starosty 
není snadná, je nesmírně zodpovědná, je 
nevděčná a židle, na které občas sedí v kan-
celáři umí být velmi vrtkavá. Hned zpočátku 
mého funkčního období jsem čelila velmi 
nepříjemné kauze orloj. Všichni víme, že 
problém byl mnohem širší, než jak byl pre-
zentován v  médiích. Na vlastní kůži jsem 
zažívala, jak mohou média sdělovanou 
skutečnost ovlivnit a  sociální sítě drsně 
útočit. Naučila jsem se práci jiných starostů 
nekomentovat, nehodnotit a  nesoudit. 
Nikdy neznáte všechny okolnosti, které 
přinutily danou starostku či daného sta-
rostu učinit to konkrétní rozhodnutí.

7. Co je pro Tebe obec Kryštofovo 
Údolí?

Kryštofovo Údolí vnímám jako nádher-
nou obec s  velkým historicko -kulturním 
odkazem. Cítím, že jsem zde našla 
domov pro sebe a  celou mou rodinu. 
Mám velkou chuť se o  tento nád-
herný kus země starat a  zvelebovat ho.

8. Jaká by měla být vize Kryštofova 
Údolí? Kam by měla obec směřovat?

Vnímám obec Kryštofovo Údolí jako obec 
s  velkým potenciálem. Mnoho aktivních 
lidí a  spolků tvoří kvalitní základ pro 
pestrý komunitní život. Velký historický 
a  kulturní odkaz láká od počátku rozvoje 
turismu ke krátkodobým i  delším poby-
tům. Obec by měla pokračovat v  tomto 
směřování, které započalo již na konci 
19.století. Bohatý komunitní život by se 
měl i  nadále podporovat, tím bude Kryš-
tofovo Údolí živou tepající obcí a ne pouze 
mrtvým skanzenem. Umět vybalancovat 
tu tenkou hranici mezi tím, co turismus 
přináší a  bere trvale žijícím občanům 
a rekreantům vnímám jako největší výzvu.

9. Co přeješ obci Kryštofovo Údolí do 
budoucna?

Nejvíc ze všeho přeji obci praco-
vité starosty, kteří budou mít chuť 
posouvat obec kupředu. Sebelepší sta-
rosta však sám nic moc nezmůže. 
Potřebuje k  sobě progresivní zastupi-
telstvo a  aktivní občanskou společnost.

Kořenářka od Dánských kamenů
Pověst z dob prvního osídlení Bezového Údolí.

Tma dosud ležela nad krajem. Nebe plné 
hvězd ale pomalu bledlo. Hlásil se začá-
tek nového dne. Bartl Hirte, věžný na 
Hamrštejně, se na obhlídce východní věže 

zastavil, dívaje se do tmy sledoval kde se co 
šustne, neboť v  této neklidné době husité 
pustošii kraj. Nic se nepohnulo, jen neto-
pýří křídla zašustila a  v  dáli bylo slyšet 
sýčka. Ochladilo se, znamení, že se léto 

chýlí ke konci. Bartl se více zachumlal do 
svého ovčího kožichu, který na hlídce vždy 
nosil. Hodně toho zažil, nebyl už také nej-
mladší, ale na hradě se mu líbilo. Nechali 

 
Přehled starostů Kryštofova Údolí 

po roce 1989:
 

Miroslav Kuchta
24. 11. 1990 – 25. 9. 1996 †

 
Leonhard Řehák

24. 11. 1996 – 14. 11. 1998
 

Rudolf Broulík
14. 11. 1998 – 17. 8. 2000 rezignace

 
Ing. Pravoslav Svačinka

29. 4. 2002 – 10. 11. 2014 

Tomáš Zelený
10. 11. 2014 – 1. 11. 2018 

Ing. Pravoslav Svačinka
1. 11. 2018 – 21. 10. 2022 

Mgr. Jana Blažková 21. 10. 2022 –
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jej postavit liberečtí páni z  Bibersteina 
a jmenovali fojta správcem hradu.

Bartl byl zkušený muž, trápila ho sice 
pakostnice, ale co musí každý věžný mít 
to měl, ostrý zrak a dobrý sluch. Znovu se 
zahleděl a  zaposlouchal, ale krom zvuků 
přírody se víc nedělo. Slabě si pobrukoval 
píseň o  rytíři, kterou často hrála hradní 
paní na harfu. Nad ním na špici věže vlál 
ve větru prapor Biebersteinů.

V tom za kopci vyšlo slunce a svými paprsky 
ozářilo celý hradní komplex. Stříbrně se 
lesknoucí mísa obkroužila kopec s  hra-
dem, aby za Ovčí horou uháněla k Andělské 
Hoře.

Pak se ozval obvyklý denní ruch, stájníci 
běželi do stájí, ženy klopýtaly s vědry a bylo 
po klidu.

„A  jó!“ řekl si Bartl „dnes je Petra a Pavla, 
to se chystá hon!“. Také dole v chaloupkách 
a  chatrčích vesničky Hamrštejn nastalo 
hemžení. Seshora vypadaly domečky 
jako krabičky a  lidé jako mravenci. Poz-
ději, když slunce osvítilo i  přilehlá údolí, 
vyšel na nádvoří správce hradu, nechal se 
čeledínem vysadit na připraveného koně, 
pozdravil se se svými hosty a  na signál 
lesního rohu se vydali na cestu. Cesta je 
zavedla pod Ovčí horu a  pak podle Nisy 
k  soutoku lesního potoka. Toho léta bylo 
v řece i potoce málo vody, koně tedy běželi 
vodou a rozháněli pstruhy. Cesta vedla dál 
podle potoka, který pojmenovali Rokytkou, 
a dál do Bezového údolí, které bylo oblíbe-
ným lovištěm Hamrštejnských. Cesta byla 
obtížná, neboť stromy rostly až ke břehům 
potoka, koně klopýtali přes poražené 
kmeny a  někde museli jezdci z  koní slézt, 
aby hustým lesem prošli. Nejprve vedla 
cesta Hamrštejnských k  Vlčím jamám, do 
kterých byla nasazena jehňata, aby nalá-
kala vlky, kteří se z jam už nedostali. S vlky 
byla potíž, nejenže strhávali vysokou zvěř, 
ale ohrožovali i vesničany v Hamrštejnu.

Před těmi bestiemi si nebyl nikdo jistý. 
U  jam si lovci zamnuli ruce, ve čtyřech 
jamách byl úlovek, v  jedné dokonce 2 vlci. 
Teprve pak začal opravdový hon. Na pře-
dem domluvené mýtině čekali chlapci 
s  koňmi a  občerstvením. Lovci si dopřáli 
sluníčka, chleba, sýra a vína.

Jen správce byl neklidný, dopřál si hlt vína 
a pravil: „Počkejte na mne!“.

Nikomu neřekl, že v  blízkosti narazil na 
medvědí stopu. Byla ještě čerstvá a  podle 
všeho se jednalo o  silného chlapíka. Jak 
uháněl po stopě, doprovázen dvěma psy, 
udělalo se mu horko, rozepnul si koženou 
kazajku, utřel z  čela pot a  pustil psy po 
stopě. Cesta teď vedla lesem do údolí „Hm, 
hm“ bručel správce „chlapík dostal žízeň!“, 
a  opravdu medvěd se šel k  potůčku napít. 

Tam se stopa ztratila, ale psi ji brzy zase 
našli. Cesta teď vedla brzy do kopce, zase 
z  kopce, kličkovala houštími, ale psi se jí 
stále drželi. Byli to lovečtí psi, kteří nedělali 
hluk a reagovali na mávnutí rukou. Správce 
nevěděl, jak dlouho už je na stopě, ale byl 
lovec a  v  lovecké vášni zapomněl na celý 
svět. Dával přednost boje muže proti zví-
řeti s  kopím nebo nožem. Cesta teď vedla 
příkře svahem dolů, psi se rozdělili, stopa 
se v  borůvčí úplně ztratila. „Ten chlapík 
přece nemohl zmizet ze země,“ zlobil se 
správce. Nedalo se nic dělat, stopa zmizela. 
Když se posadil na kmen spadlého stromu, 
bylo na něm vidět zklamání. Obklopoval jej 
hluboký temný les a skrze větve stromů bylo 
vidět, že se slunce kloní k západu. Musí se 
vrátit s  nepořízenou, chtěl -li se se svými 
lidmi vrátit na hrad před nástupem noci.

Oba psi si lehli k jeho nohám, když zvedli 
hlavy a  slabě zakňourali. „Copak se nám 
nezdá?“ zabrumlal správce a  rozhlédl se. 
Zleva zahlédl světlo a pohyb mezi větvemi. 
To byl důvod k ostražitosti psů. To by mohl 
být medvěd. Naklonil se ke svým psům 
a  tiše řekl „trhejte“. Psi okamžitě vystřelili 
do roští. Teď už ho mají, řekl si správce.

Prošel mlázím na mýtinu a  co spatřil mu 
vyrazilo dech. Oba psi přešlapovali na 
místě a slabě kňučeli. Před nimi stála stará 
paní a klidným hlasem k nim promlouvala. 
Správce nevěřil svým očím.

„Vidím snad ducha? Kde se tu ta paní 
vzala? Vždyť to údolí je přece liduprázdné. 
A  co to udělala s  mými psy? Je to snad 
čarodějnice?“

Nikoliv, stará paní sbírala bylinky a bobule, 
a přitom klidně rozmlouvala se psy, že pře-
stali i  kňučet a  mlčky poslouchali. Teď se 
správce narovnal v celé své výšce a v tom na 
něj žena promluvila řečí, kterou neznal. Byl 
to tedy normální člověk, správce hvízdnul 

na psy, ti mu sedli k nohám, ztratili strach 
před neznámou a  opět začali výhružně 
vrčet. Žena pochopila, že jí muž neporozu-
měl. Nuzně oblečené ženě se v očích objevil 
strach a slzy jí skanuly po lících.

Správce byl na rozpacích, nevěděl, jak se 
zachovat. Poznal, že se ho žena bojí. Na 
druhou stranu ho rozzlobilo, že se v  jeho 
krajině objevili cizí lidé, žena jistě nebyla 
sama. Zvolal přísným tónem:

„Odkud přicházíš, ženo?“

Žena se polekala, upustila bylinky a bobule 
na zem a v panické hrůze prchala. Správci 
nebylo zatěžko ji následovat, psy držel 
zkrátka, po chvíli mu žena zmizela, ale 
správce uslyšel hlasy a stanul před jeskyní, 
ze které mu vyšel vstříc chudě oblečený 
muž. Zapadající slunce teď svými paprsky 
osvítilo vchod do jeskyně, kde spatřil více 
lidí. Muž, který mu vyšel vstříc jako by oně-
měl. Někteří teď z jeskyně vyšli se strachem 
v  očích. Zkoušel z  nich něco dostat, ale 
nedařilo se. Museli přijít zdaleka, několik 
žen se pokřižovalo, byli to tedy katolíci, ne 
husité, jichž se obával. Lidé zvedali pro-
sebné ruce, správce byl bezradný. I když jim 
některá slova rozuměl, měl málo trpělivosti 
se jimi zaobírat. Nedá se nic dělat, vezme 
jejich mluvčího sebou na hrad, třeba se tam 
najde někdo, kdo jim porozumí.

Pohlédl vzhůru, spatřil vršek skal, které 
znal už z dřívějších honů, později je pojme-
novali Dánské kameny, zatroubil na svůj 
lesní roh, aby zavolal své společníky.

Otočil se nazpět, mávl na muže, který mu 
první vyšel v ústrety a naznačil mu, aby ho 
beze strachu následoval.

Těsně před nástupem tmy, dospěla spo-
lečnost na hrad. Jen se pozdravil se svou 
ženou, která mu přispěchala k bráně jej při-
vítat, poručil zavolat věžného Bartla Hirta.
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„Prošel jsi světa kraj, Bartle,“ řekl správce, 
„rozumíš více nářečím“.

„To se rozumí, tak to holt je, obydlená místa 
jsou od sebe hodně vzdálená, někteří o sobě 
ani neví, a tak se všude mluví jiným náře-
čím. Hned za kopcem se kupříkladu mluví 
jinak než u nás. Proč se ptáš pane?“

„Toho muže jsme přivedli z Bezového údolí, 
ale máme problém mu porozumět a  není 
sám, žije tam s ním více lidí.“

„Podívám se na to,“ řekl Bart a pohlédl na 
muže, jenž sklopil zrak. Ve svém nářečí 
oslovil Bartl muže, ten překvapeně zvedl 
zrak a pravil: „Ano, pane.“

„Pán stojí zde,“ řekl Bartl a  ukázal na 
správce.

Správce pravil: „Tak se ho zeptej, odkud, 
proč a kam!“

Tak se na hradě dozvěděli, že se jedná 
o 14 osob, že utíkají před husity a doufají, 
že v  tom tichém lesním údolí najdou klid 
a mír. Dobře Bartle, dej mu najíst, najdi mu 
nocleh a zítra ráno rozhodneme, co dále.“

Ten večer vedl správce se ženou rozhovor, co 
s nimi. Žena mu poradila, aby jim umožnil 
usídlení v obci Hamrštejn.

Správce se neuměl rozhodnout, časy byly 
neklidné a  byli to úplně cizí lidé, mohli 
být i  nebezpeční. Pojednou si vzpomněl, 
jak to ta žena uměla se psy, byl věřící křes-
ťan a myslil si, dělá ta žena zázraky, nebo 
je snad svatá? S těmito myšlenkami usnul. 
Když ráno věžný Bartl Hirte sledoval východ 
slunce, stanul vedle něj správce hradu. Pro 
něj to byla nejmilejší hodina dne a když ji 
někdy propásl, měl obvykle špatnou náladu 
po celý den. Po východu slunce si zavolal 
strážce věže Bartla.

„Pojedeme dnes za lidmi k jeskyni a neza-
pomeň jim vzít nějaké jídlo. Pojedeš 
s námi.“ řekl správce a pak se překvapeně 
zahleděl na svou ženu, která v  jezdeckém 
přišla na nádvoří hradu a pravila:

„Pojedu s Vámi, mohou tam být nemocní.“-
Malou chvíli se rozmýšlel a pak přikývl.

Tak přinesli lidé z Hamrštejna ustrašeným 
lidem v jeskyni jídlo a dobrou zprávu, že se 
mohou v údolí usadit natrvalo. Správce jim 
v dolní části údolí vyčlenil dostatečně velký 
kus země a  dal jim právo porážet stromy, 
zúrodnit půdu a sázet rostliny, dokonce jim 
dal k dispozici nářadí, aby si mohli postavit 
svá obydlí.

Tak se stali prvními osadníky Bezového 
údolí.

Sepsal FRANZ FEISTNER

V HEIMAT-POSTU č. 158/2018

Volně přeložil LEONHARD ŘEHÁK

TIP NA VÝLET
Zdena Šafka, malířka, která bydlí a  tvoří 
v Kryštofově Údolí, vystavuje v červnu a v čer-
venci v žitavské galerii Kunstlade obrazy in-
spirované jejími procházkami v našem nej-
bližším okolí a  v  okolních horách. Výstava 
nese příhodný název „Moje cesty a stezky“.
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Údolská pouť
Kryštofovo Údolí již od roku 1862

25. – 27. července 2025 

SOBOTA
11:00    Zahájení s Jakubem Marvanem 

11:15 - 13:30    Old Stars - liberecký dixieland - nejstarší dixieland již od roku 1958
14:00 - 15:30    Janberi - pop/folk

15:30 - 16:30     Poutní koncert pro trubku a varhany - kostel sv. Kryštofa
15:30 - 16:30    Divadlo Krtek - dětské divadlo

17:00 - 18:30    Těžká Barbora– rock
19:00 - 20:15    Přehmat – classic rock´n´roll

21:00 - 22:15    Sto zvířat - ska/reggae
22:45 - 00:30    Cover Power - pop/rock

OBČERSTVENÍ TRADIČNĚ I TROCHU JINAK:
klobásy a jiné dobroty z grilu
 kvalitní liberecká zmrzlina

Ještědské pivo z Beranova pivovaru a jiné

PRODEJNÍ STÁNKY A ŘEMESLA:
kovář | keramika | háčkované dekorace | koření | ruč-
ně šité oděvy | šperky | malované hedvábí |výrobky ze 

dřeva | košíkáři

projížďky na koních | koňský povoz | kolotoče po celý ví-
kend | komentované prohlídky kostela sv. Kryštofa po celou 

sobotu | Blešák – Flohmarkt před kavárnou U Ježka
Pořadatel Pouť spolufinancuje

Moderátor Jakub Marvan 

VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ
PARKOVÁNÍ NA VYHRAZENÝCH MÍSTECH

PÁTEK
17:00 – 18:00    Mše svatá za poutníky u kaple sv. Kryštofa 

na červené turistické značce z Ještědu; mši slouží P. Radek Jurnečka, generální vikář 

NEDĚLE
11:00    Mše svatá v kostele sv. Kryštofa 

Mši slouží Mons. Stanislav Přibyl, CSsR, biskup litoměřický
12:00 (po mši)    Slavnostní odhalení a žehnání sochy sv. Kryštofa u vchodu na hřbitov

12:00 - 13:00    Kontakt - pop/rock
13:15 - 13:45    Muzika Folklórního souboru Jizera

14:00 - 16:00    Kontakt - pop/rock
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vychází každé tři měsíce v nákladu 260 kusů.
Vydává: Obec Kryštofovo Údolí, Kryštofovo Údolí 166, 460 02 Liberec 2
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Kontaktní osoba: Míša Víchová
Sazba: Míša Maderová
Tisk: LIVOX Liberec
Elektronickou verzi zpravodaje najdete na webových stránkách obce

OBECNÍ ÚŘAD, KONTAKTY

Pondělí: 8:00 - 11:30 12:30 - 16:00
Středa: 8:00 - 11:30 12:30 - 17:00
Starostka: Mgr. Jana Blažková, tel.: +420 725 071 046
Místostarosta: Luboš Bělina, tel.: +420 608 741 074
Referentka: Michala Víchová, tel.: +420 722 634 282
e -mail: info@kudoli.cz
web: www.krystofovoudoli.eu

Na tomto vydání zpravodaje se podíleli: Míša Víchová, Luboš Bělina, Míša Maderová, Pavla Svoboda, Jana Blažková,
Gabriela Loukotová, Leonhard Řehák, Ondřej Loukota, Kateřina Antošová, Lenka Antošová
Fotografie: Matyáš Gál, Jana Blažková, Václav Hanuš, Míša Maderová, Libuše Chlupsová
Máte   -li náměty na zajímavá témata, která by mohla Vaše sousedy oslovit, budeme rádi, 
když i Vy napíšete do obecního zpravodaje článek. Vítáni jsou všichni pravidelní i nepravidelní přispěvatelé.

Projekt „Nákup malotraktoru“
Obec Kryštofovo Údolí si v  rámci pro-
jektu pořídila nový svahový malotraktor 
a k  němu příslušenství, aby mohla efek-
tivněji udržovat zeleň na svazích, které 
obec obklopují. Doteď pro údržbu obec-
ních pozemků najímala obec externí 
dodavatele a údržba probíhala zdlouhavě  
převážně hlučnými křovinořezy. V  letním 
období bude obec s  pomocí malotrak-
toru udržovat svahy efektivněji. V zimním 
období bude malotraktor spolu s  čelní 

radlicí a sypacím zařízením sloužit pro 
zimní údržbu místních komunikací. Práce 
v  obci se s  pořízenou technikou zrychlí a 
zjednoduší.

Projekt mohl být realizován díky výzvě 
MAS Podještědí, z.s., která v  dubnu 2024 
vyhlásila 1. výzvu v  souladu s  programo-
vým rámcem SP SZP k předkládání Ž8dosti 
o podporu v rámci intervence 52.77 SP SPZ 
2021-2027. Obec využila Fiche 5- Základní 
služby a obnova obcí, kde byla možná i 

podpora na pořízení komunální techniky 
pro obce. Výše dotace 80 % byla možným 
řešením, jak finančně náročnou techniku 
pro malou obec pořídit.

MAS Podještědí podporuje podnikatele, 
obce, školy, organizace i aktivní jednotlivce 
na území pod Ještědem. Pomáhá získávat 
finance, informace a know how. Všechny 
aktivity MAS naleznete na https://www.
podjestedi.cz/ .


